
ZPRAVODAJ
Z d e c h o v i c e  •  S p y t o v i c e  •  Z b r a n ě v e s  •  S t a r á  P i l a

Pomoc 
Ukrajině

Kdo se stará 
o obec

Památné 
stromy

jaro 2022
ročník  XXVI I



Vážení spoluobčané,

z našeho světa pomalu odcháze-
jí pandemická omezení, protože covid 
je buď na ústupu, nebo jsme se s ním 
naučili žít. Nicméně někteří „mocipáni“ 
uvrhli svět znovu do nejistoty spuštěním 
nesmyslné války. Takže v posledních le-
tech přichází jedna krutá zkouška za dru-
hou a my se s tím budeme muset nějak 
vyrovnat. Buďme v těchto časech silní 
a nedopusťme, aby se jakkoli pokřivily 
základní hodnoty naší lidskosti, jako je 
slušnost, úcta, pokora. Pomáhejme těm, 
kteří naši pomoc potřebují, protože nikdy 
nevíme, kdy ji budeme sami potřebovat. 
Lidstvo je silné a dokázalo díky vzájemné 
soudržnosti překonat již mnoho útrap. 
Nenechme se tedy zviklat a držme po-
spolu. Je třeba se dívat dopředu s vírou, 
že vše bude dobré, že nakonec zvítězí 
zdravý lidský rozum a svět se vrátí do 
normálních kolejí.

Obec ve spolupráci s krajským úřa-
dem pořádala dobrovolnou materiální 
sbírku pro příchozí z Ukrajiny, kteří utekli 
před válkou. Množství materiálu, který 
jsme nasbírali, ukázalo, že máme dob-
rá srdce! Všem, kteří se sbírky zúčast-
nili, patří velké DÍKY! Poděkování patří 
i ženám z našeho klubu důchodců. Tyto 
dámy vždy ochotně přispěchaly na po-
moc a roztřídily darovaný materiál. Díky 
patří i našim hasičům, kteří vše odvezli 
do centrálního skladu v České Třebové.

Jaro je za dveřmi a s ním bylo vždycky 
lépe. Letos to nebude jiné. Tak jak ubývají 
covidová opatření, přibývá i kulturních 
akcí. Máme za sebou masopust, obecní 
ples, akce kovbojů a klubu žen a čeká nás 
snad kompletní nálož kulturních akcí tak, 
jak jsme byli zvyklí.

Z investičních akcí pokračujeme 
s rybníkem a náhonem ve Spytovicích 
a v květnu se rozběhne i realizace opra-
vy budovy bývalého pivovaru ve Zdecho-
vicích, kde vznikne velký společenský 
sál se zázemím. Samozřejmě pokračují 
i projekční práce na cyklostezce, která 
spojí obě naše obce, a na nových parce-
lách v lokalitě Pod Skalkou.

Milí přátelé, přeji Vám příjemné proži-
tí velikonočních svátků, krásné jarní mě-
síce a radost z probouzející se přírody. 
Ať přispěje k Vaší spokojenosti a dobré 
náladě.

Radomír Stříška
starosta obce

První velká společenská akce po covidové pandemii… Zdechovický masopust 2022

Foto: L. Andělová

Foto: T. Rondzík
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TELEGRAFICKY
V minulém čísle Zpravodaje v rubrice Dům č.p. 8, Fara jsme neuvedli autora, kterým je 
zdechovický rodák, pan Josef Říha. Za chybu se omlouváme.

JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE
Výpis usnesení z VEŘEJNÉHO ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE 
ZDECHOVICE Č. 7/2021, které se uskutečnilo v pondělí 20. prosince 
2021 v 17,30 hodin v zasedací místnosti Obecního úřadu ve 
Zdechovicích, Zdechovice č.p. 5

1/ Rozpočtové opatření 7/2021   
Zastupitelstvo obce schvaluje Rozpočto-
vé opatření obce č. 7/2021 v předkláda-
ném znění. Dále ZO zplnomocňuje sta-
rostu obce k provedení změn rozpočtu 
v měsíci prosinci 2021 s tím, že na nej-
bližším zasedání ZO v r. 2022 bude toto 
předloženo formou rozpočtového opat-
ření k projednání. 

2/ Schválení rozpočtu ZŠ na rok 2022 
ZO schvaluje rozpočet Základní školy 
Zdechovice na rok 2022.

3/ Schválení rozpočtu MŠ na rok 2022 
ZO schvaluje rozpočet Mateřské školy 
Zdechovice na rok 2022. 

4/  Poskytnutí dotace Krajské knihovně 
v Pardubicích na nákup výměnného 
fondu v roce 2022

ZO rozhodlo o poskytnutí dotace Krajské 
knihovně v Pardubicích na nákup výměn-
ného fondu v roce 2022 ve výši 5 000 Kč

5/  Poskytnutí příspěvku Sdružení přá-
tel Pardubického kraje 

ZO rozhodlo o poskytnutí příspěvku for-
mou darovací smlouvy na zajištění tisku 
časopisu Vlastivědné listy Pardubického 
kraje v roce 2022 ve výši 10 000 Kč.
 

6/  Návrh dodatku na svoz odpadu v r. 
2022

ZO schvaluje uzavření dodatku č. 13 ke 
smlouvě o dílo č. 1157/2010 uzavřené 
podle § 536 a násl. zákona č. 513/91 
Sb. v platném znění s SmP-Odpady a. s. 
a ověřuje starostu obce k podpisu tohoto 
dodatku.

7/ Rozpočet obce na rok 2022 
ZO schvaluje v souladu se zákonem 
250/2000 Sb. o rozpočtových pravidlech 
rozpočet obce pro rok 2022 dle přílohy 
zápisu. Rozpočet je nevyrovnaný a vy-
rovnán bude přebytkem hospodaření 
předchozích let.

8/  Žádost obce Morašice na vytvoření 
společného školského obvodu spá-
dové MŠ 

Usnesení nebylo schváleno.

9/  Pronájem pozemku p.č. 377/50 k.ú. 
Zdechovice 

ZO schvaluje nájem pozemku p.č. 
377/50 k.ú. Zdechovice za cenu 20 Kč/
m2/rok + DPH.

10/  Žádost o odkup části pozemku p.č. 
384/2 k.ú. Zdechovice

Usnesení nebylo schváleno.
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11/  Obecně závazná vyhláška obce 
Zdechovice č. 1/2021 o stanove-
ní obecního systému odpadového 
hospodářství

Zastupitelstvo obce vydává obecně zá-
vaznou vyhlášku obce Zdechovice č. 
1/2021 o stanovení obecního systému 
odpadového hospodářství.

Zapisovatelka: Štěpánka Kočová
Ověřovatelé: Ing. Kateřina Kočová, Valerie Vánišová

Starosta: Radomír Stříška

VÝPIS USNESENÍ Z VEŘEJNÉHO ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE ZDECHOVICE 
Č. 1/2022, které se uskutečnilo v pondělí 21. února 2022 v 17,30 hodin 
v zasedací místnosti Obecního úřadu ve Zdechovicích, Zdechovice č.p. 5 

1/ Rozpočtové opatření 8/2021   
Zastupitelstvo obce schvaluje Rozpočto-
vé opatření obce č. 8/2021 v předkláda-
ném znění. 

2/ Rozpočtové opatření 1/2022 
Zastupitelstvo obce schvaluje Rozpočto-
vé opatření obce č. 1/2022 v předkláda-
ném znění.

3/  ZŠ Zdechovice 
a)  ZO souhlasí s užitím Fondu reproduk-

ce majetku pro nákup školního svozo-
vého autobusu

b)  ZO schvaluje finanční příspěvek k ná-
kupu školního svozového autobusu ve 
výši max. 600 000 Kč a zároveň pově-
řuje starostu k schválení rozpočtové-
ho opatření v souvislosti s nákupem 
svozového autobusu v částce, která 
nepřesáhne částku schválenou zastu-
pitelstvem.

c)  ZO souhlasí s prodejem stávajícího au-
tobusu IVECO 

4/  Smlouva o budoucí smlouvě o zří-
zení věcného břemene a dohoda 
o umístění stavby  k p.p.č. 305/2 
k.ú. Spytovice

a)  ZO bere na vědomí návrh smlouvy 
o zřízení věcného břemene a dohodu 
o umístění stavby č. IV-12-2022640/
VB/01, název stavby: Zdechovice, 
Spytovice p.č. 305/4, knn. Záměr zří-
zení věcného břemene bude zveřejněn 
a věc bude dokončena na příštím ZO.  

b)  ZO povoluje umístění kabelu v komu-
nikaci p.č. 305/2 k.ú. Zdechovice

5/  Žádost Sokola Zdechovice o realizaci 
stavby pergoly 

ZO souhlasí s realizací stavby – dřevě-
né pergoly – ve sportovním areálu vedle 
fotbalových kabin, která bude v majetku 
obce.
 
6/  Žádost o poskytnutí dotace
a)  ZO schvaluje poskytnutí dotace ve výši 

20 000 Kč Domovu u fontány Přelouč 
na dofinancování pobytových sociál-
ních služeb. 

b)  Usnesení nebylo schváleno.

c)  ZO se seznámilo s informací starosty 
o snížení výši dotace Sokolu Zdechovi-
ce pro rok 2022, a to o 23 283 Kč.

7/  Nabídka na prodej pozemků v k.ú. 
Zdechovice 

a)  ZO souhlasí s odkoupením 1/19 po-
zemku p.č. 197/64 k.ú. Zdechovice 
za cenu 764,84 Kč, 1/18 p.č. 197/65 
k.ú. Zdechovice za cenu 1 263,11 Kč 
a p.p.č. 197/71 za cenu 79 856 Kč. ZO 
souhlasí s uzavřením kupní smlouvy 
a pověřuje starostu k podpisu této 
smlouvy.

b)  ZO souhlasí s odkoupením odkup po-
zemků p.č. 426/1 ovocný sad o vý-
měře 3 619 m2, p.p.č. 426/2 ovocný 
sad o výměře 3 568 m2, p.p.č. 429/2 
ostatní plocha o výměře 279 m2, kory-
to vodního toku p.p.č. 423/1 o výměře 
56 m2, p.p.č. 423/4 o výměře 110 m2 
vše k.ú. Spytovice za cenu 28 Kč/m2 
s tím, že návrh na vklad uhradí obec.

8/  Žádost o pořízení změny č.1 ÚP obce 
Zdechovice

ZO pověřuje starostu k podání žádosti 
Městu Chvaletice o pořízení změny č.1 
územního plánu Zdechovice.

9/  Žádosti o převod nájmu pozemků 
(zahrádky č. 7+8, 24, 25 a 36) 

Zastupitelstvo obce souhlasí s uzavře-
ním pachtovní smlouvy na zahrádku 
č. 24, č. 26, č. 7+8 a č. 36.

10/  Výběr projektanta Technická infra-
struktura Zdechovice „Pod Skal-
kou“, lokalita Z4

ZO posoudilo předložené cenové nabíd-
ky projekčních a inženýrských prací na 
akci Technická infrastruktura Zdechovice 

„Pod Skalkou“, lokalita Z4. ZO ukládá sta-
rostovi obce projektovou dokumentaci 
na infrastrukturu pro lokalitu Z4 objed-
nat u firmy atelier ing. Arch. Pavel Mu-
druňka.

11/  Cyklostezka Zdechovice – Spyto-
vice  

ZO schvaluje studii „Stezka pro pěší 
a cyklisty Zdechovice – Spytovice“ 
a souhlasí s pokračováním projekčních 
prací na projektu pro stavební povolení 
s těmito připomínkami:
-  v místě odbočky na Katovec provést 

asfaltový povrch od komunikace I/2 až 
za plánovanou cyklostezku

-  v místě propustku u p.p.č. 421/1 k.ú. 
Spytovice přiblížit výšku povrchu cyk-
lostezky k výšce povrchu komunikace 
I/2

-  upozorňujeme projektanta na existenci 
starého betonového potrubí vedoucího 
od sídliště Na Ovčíně

12/  Zpráva kontrolního výboru 
Zastupitelstvo obce schvaluje Zápis kon-
trolního výboru o kontrole plnění usne-
sení zastupitelstva obce Zdechovice, 
provedené 26. srpna 2021.
 
13/  Žádost o nájem prostor na sklado-

vání elektromateriálu 
Zastupitelstvo obce schvaluje záměr 
nájmu volné plochy 700 m2 za 2 000 Kč 
+ DPH/měsíc na dobu do 31. 12. 2022. 
Záměr bude zveřejněn a záležitost do-
končena na příštím ZO.

14/  Žádost o propůjčení místnosti v za-
hradním domku 

ZO nesouhlasí s krátkodobou bezplat-
nou výpůjčkou skladu v zahradním 
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domku v areálu zámeckého parku Zde-
chovice do 31. 12. 2022 s tím, že Sokol 
Zdechovice do příštího ZO předloží návrh 
smlouvy o výpůjčce, kde bude stanovena 
zodpovědná osoba.

14/  Žádost o odkoupení stavebního 
pozemku  

ZO konstatuje, že v současné době ne-
jsou žádné stavební pozemky k prode-
ji. V připravované lokalitě Pod Skalkou 

vznikne 18-21 parcel. Tato lokalita se 
teprve projektuje, rezervace na pozemky 
se ještě nepřijímají, protože není známa 
cena pozemků. Záměr prodat pozemky 
bude s dostatečným předstihem zveřej-
něn na úředních deskách obce a obecním 
Zpravodaji.

Zapisovatelka: Štěpánka Kočová
Ověřovatelé: Ing. Miloš Sotona, BcA. Tomáš Rondzík

Starosta: Radomír Stříška

Administrativní úsek Obecního úřadu

Hana Procházková, Lucie Zemanová, 
Leona Králová a autorka textu Štěpánka Ko-
čová

 
Přejeme hezký den z obecního úřadu 

ve Zdechovicích. Každá z nás pracuje na 
svém úseku, tedy Hanka má na starosti 
agendu personální, mzdovou a zajišťuje 
veškeré platby.

Leonka zajišťuje chod pošty Partner. 
Do této činnosti jsme byli svým způso-
bem natlačeni, jinak by došlo ke zrušení 
pošty v obci. Proto obec převzala provo-
zování pošty „pod svá křídla“. V praxi pošta 
funguje jako běžná přepážka, kde můžete 
zaplatit složenku, poslat peníze, poslat 

balík nebo jinou poštovní zásilku, nedávno 
byly služby rozšířeny o tzv. balíkovnu. Zde 
také pořídíte výpis z rejstříku trestů nebo 
z katastru nemovitostí. Provozní náklady 
včetně platu zaměstnance jdou ale na vrub 
obce. Obec fakturuje České poště měsíční 
vyúčtování provedených úkonů. Bohužel 
tuto službu musíme chápat jako službu pro 
lidi, protože měsíční fakturace zdaleka ne-
dosahuje ani na mzdové náklady pracovni-
ce, přestože pracuje na zkrácený úvazek.

Lucka pracuje jako účetní a vede celé 
účetnictví; když přijde faktura, musí ji za-
psat, zadat zaúčtování a zavede pořízenou 
věc do majetku. Zároveň hlídá, aby výda-
je odpovídaly rozpočtu (účetnictví obcí je 

KDO SE STARÁ O OBEC I.
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proti účetnictví podnikatelů náročnější 
v tom, že nelze uhradit výdaj, se kterým 
by se v rozpočtu nepočítalo). Současně 
také vystavuje faktury za nájmy a ostatní 
pohledávky. Navýšením obratu kvůli faktu-
raci práce pošty jsme se od roku 2019 stali 
plátci DPH, což pro ni znamená další práci.

Se mnou vyřídíte občanské záležitosti 
od narození až do konce. Když se naro-
dí miminko, musí se zavést do evidence 
obyvatel, přihlásím vás k pobytu, ověřím 
podpis na dokumentech, ověřím i např. 
kopii vysvědčení, přidělím nové stavbě čís-
lo popisné, aktualizuji údaje na obecním 
webu, vedu evidenci ztrát a nálezů, a také 
odpadů. Mám na starosti podatelnu, vyři-
zuji korespondenci starosty, a když budete 
potřebovat místo na hřbitově, vyřídíte to 
také se mnou.

V roce 2017, ještě za bývalého starosty 
Ing. Roberta Chutice, bylo dokončeno nové 
sídlo obecního úřadu. Nyní pracujeme ve 

větších prostorách, máme tady více pro-
storu a světla. Vedení obce v čele se sta-
rostou (a to jak s tím minulým, tak i sou-

JAK FUNGUJE OBEC
• Obec má 648 obyvatel.
• Zastupitelstvo má 9 členů.

-  Obec zajišťuje např.: evidenci obyvatel, zřízení jednotky dobrovolných hasičů, 
rozhoduje o kácení stromů, zřizuje příspěvkové organizace ZŠ a MŠ Zdechovice, 
schvaluje územní plán, rozpočet obce a vyúčtování hospodaření za uplynulý rok, 
vyhlašuje místní referenda atd.

-  Majetkem obce jsou budovy, pozemky, místní komunikace, veřejné osvětlení, 
místní rozhlas, budova mateřské a základní školy, místní knihovna a bytový dům 
s nájemními byty. Součástí majetku obce jsou akcie, např. Vodovodů a kanalizací 
Pardubice.

-   Obecní úřad tvoří starosta (uvolněný), místostarosta (neuvolněný, funkci vyko-
nává zároveň s vlastním zaměstnáním) a zaměstnanci obce. Na stálý pracovní 
poměr zde pracují dvě účetní a dvě administrativní pracovnice, pro údržbu obce 
pracují tři zaměstnanci, kteří se starají o obecní zeleň a majetek. Drobné stavební 
práce vykonává stavební četa se třemi zaměstnanci. ¾

JA

časným) se nám snaží 
vycházet vstříc. Máme 
příjemné pracovní 
prostředí, krásné nové 
židle a v při nedávné 
epidemii nám na sto-
ly byly nainstalovány 
zástěny. Radost nám 
dělá náš zámecký 
park, o polední pauze 
tam občas zajdeme 
(někdy také s rukavi-
cemi posbíráme něja-
ký ten odpadek). Pro 
radost nám i ostatním návštěvníkům tam 
paní Tichá předloňský rok vysázela krokusy 
a tulipány a vloni navíc šafrány, narcisy, ko-
satce a hyacintovce. Těšíme se, až rozkve-
tou, a doufáme, že potěší oko každého, kdo 
se k nám do parku podívá. Každému, kdo si 
udělá radost jen pohledem, děkuji, a pokud 
bude mít někdo snahu o přemístění květin 
do vlastní zahrádky, vzkazuji, že mu takové 
kvítí štěstí nepřinese.

Asi za všechny mohu říci, že máme rády 
pěší vycházky do blízkého i vzdáleného okolí 
obce, pan starosta je občas také vášnivým 
turistou. Letošní rok je po čtyřech letech 
rokem volebním. Přeji všem, aby měli při 
volbách šťastnou ruku a zvolili takové za-
stupitelstvo, které naší obci prospěje v dal-
ším vývoji. Novým zastupitelům přeji hodně 
úspěchů v jejich činnosti a aby mezi sebou 
vybrali toho nejlepšího starostu. ¾

Zdraví Štěpánka Kočová
(redakčně kráceno) 

Foto k tématu: L. Andělová
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REKONSTRUKCE AREÁLU PIVOVARU

Už v letošním roce se otevře 
nová budoucnost pro areál zdecho-
vického pivovaru. Dlouho připravo-
vaný projekt konečně vstupuje do 
fáze aktivních prací. Oblíbené místo 
pro kulturní akce dosud sloužilo jen 
velmi provizorně, přesto se na mapě 
našich obcí zapsalo velmi silně. Mís-
to má své neopakovatelné kouzlo, 
které by právě rekonstrukce měla 
ještě podtrhnout. Obci se podařilo dokončit výběrové řízení, ze kterého vzešel vítězný 
dodavatel. Po uplynutí zákonných lhůt je tak v plánu už v průběhu května začít s kon-
krétními pracemi. Snad v roce následujícícm bychom si tak mohli poprvé užít výsledků 
a oživit areál společenskými akcemi a kulturou. ¾

JA

Ukázka z architektonické studie průčelí budovy pivovaru směrem do dvora z roku 2013. Reálná podoba této 
části budovy, jejíž rekonstrukce se dočkáme letos by se neměla příliš lišit.

VÝZVA K POMOCI SE SBĚREM ODPADU V LESE

Vážení přátelé 
přírody, ctitelé čisté-
ho lesa a slušného 
přístupu k turistice, 
obec ve spolupráci 
s místními kluby a 
sdruženími, a také 
aktivními spoluob-
čany, připravila ko-

munitní úklidovou akci v oblasti lesní 
tůně a nedostavěné přehrady na potoce 
přitékajícím od Zbraněvsi ke Zdechovicím 
(místo se nachází zhruba uprostřed trojů-
helníku mezi Zbraněvsí, hájovnou Katov-
nou a vysílačem). Lokalita je mnoho let 
zanesená černou skládkou. Prosíme pro-
to dobrovolníky, aby se připojili a přispěli 
k jejímu vyčištění a zatraktivnění. Akce se 
uskuteční ve čtvrtek 28. 4. v odpoledních 
hodinách. Sraz bude na Obecním úřadě 
kolem 15. hodiny. S sebou ochranné 
pomůcky, především rukavice, velkoob-
jemové pytle na odpadky apod. Zajištěn 
bude odvoz materiálu. Podrobnosti po-
skytne OÚ. ¾

Jakub Anděl

28. 4.
ČTVRTEK

Foto: archiv obce Zdechovice

Foto k tématu: L. Andělová
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VÝVOJ PRODUKCE TŘÍDĚNÝCH A OSTATNÍCH ODPADŮ ZA ROKY 
2014–2021 V OBCI ZDECHOVICE (V TUNÁCH) 

2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021
Papír 3,47 3,57 3,09 4,247 7,132 9,77 15,23 14,08

Plastové 
obaly 5,09 5,25 4,39 6,693 10,178 12,60 16,46 15,40

Skleněné 
obaly 3,17 6,50 6,23 6,582 7,258 11,35 18,85 19,22

Stavební 
odpad 26,4 257,04 330,27 42,17 545,56 64,63 16,02 7,45

Biologicky 
rozložitelný 
odpad

3,93 5,4 17,03 21,58 16,59 24,96 4,3 4,95

Směsný 
komunální 
odpad

120,14 114,74 124,20 121,55 66,70 134,41 155,17 154,5

Objemný 
odpad 186,85 227,43 228,89 211,88 213,59 157,2 163,34 134,89

Jedlý olej 
a tuk - - - 0,16 0,08 0,188 0,187 0,17

Oděvy - - 1,56 2,083 1,59 1,945 2,058 1,91

NÁKLADY NA LIKVIDACI JEDNOTLIVÝCH SLOŽEK KOMUNÁLNÍHO 
ODPADU ZA ROK 2021

Sběr využitelných odpadů (tříděný sběr) 284 270 Kč
Z toho: tříděný sběr papíru 108 688 Kč
Z toho: tříděný sběr plastů 141 138 Kč
Z toho: tříděný sběr skla 34 444 Kč
Oddělený sběr biologických odpadů od občanů 41 412 Kč
Oddělený sběr nebezpečných odpadů 7 699 Kč
Oddělený sběr objemných odpadů 387 097 Kč
Směsný komunální odpad 616 367 Kč
Stavební odpad 1 770 Kč

Celkové náklady 1 338 615 Kč

Příjem od EKO-KOMu za tříděný odpad v roce 2021: 165 325 Kč 

nové stanoviště 
velkoobjemových 
kontejnerů

Sběr použitého kuchyňského oleje

Olej, a stačí skutečně jen v malém množ-
ství, kontaminuje vodu. Jeden litr oleje 
znehodnotí až jeden milion litrů vody. 
Pro představu: takové množství jeden 
jedinec spotřebuje za čtrnáct let. Nevy-
lévejte použitý kuchyňský olej do odpa-
dů, šetřete životní prostředí i životnost 

kanalizace. Stačí olej doma slévat do PET 
lahví a uzavřené PET lahve vhazovat do 
nádoby na sběr použitého oleje. Olej je 
pak určen k ekologické likvidaci, kterou 
pro naši obec zajišťuje firma Černohlá-
vek group s.r.o.

Objemné odpady
To jsou odpady, které se nevejdou do po-
pelnice, např.: starý nábytek, koberce, li-
nolea, umyvadla, toalety, drobný staveb-
ní odpad atd. Velkoobjemové kontejnery 
na objemný odpad – hala v zámeckém 

areálu – provozní doba:
• každé úterý 8–9 hodin 
• každý čtvrtek 16–17 hodin 
• první sobota v měsíci 9–10 hodin

Nebezpečné odpady
Tyto odpady mají nebezpečné vlastnosti, 
proto se nesmí vyhazovat do popelnice, 
např.: léky, zářivky, výbojky, akumulátory, 
galvanické články (baterky), ledničky – 
mrazničky, barvy, lepidla, oleje a nádoby 
jimi znečištěné a nádoby od chemikálií 
apod. Nebezpečné odpady odnášejte 
pouze na sběrné místo, informace Vám 
podáme na Obecním úřadě ve Zdecho-

vicích! Přímo na obecním úřadě můžete 
odložit drobné elektrospotřebiče, léky, 
zářivky, baterie, barvy, lepidla, technické 
oleje a nádoby od nich znečištěné. Ne-
vhazujte nebezpečné odpady do popel-
nic na běžný odpad, neboť odpad z těch-
to popelnic je ukládán na skládku odpadů 
a ta na ukládání nebezpečných odpadů 
není technicky zabezpečena.

14 15
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Obec Zdechovice se aktivně připojila 
k humanitární pomoci pro Ukrajinu a její 
občany, kteří prchají před válkou i na 
naše území. Na Obecním úřadě ve Zde-
chovicích a ve zbrojnici místní jednotky 
hasičů vznikla sběrná místa materiální 
pomoci. S tříděním a balením s velkou 
vervou pomohl klub důchodců, což hod-
ně usnadnilo další cestu. Oceňujeme 
velký zájem a pochopení občanů. Proto 
jsme dosud každou středu organizovali 
odvoz materiálu do centrálního huma-
nitárního skladu v České Třebově. Odtud 
dále pomoc putovala na Ukrajinu nebo 
do dalších asistenčních center, která se 
starají o příchozí uprchlíky. Dosud jsme 
odvezli několik plných dodávek a pří-
věsů. Lidé darovali léčiva, zdravotnické 

Válka na Ukrajině
Naše obce pomáhají

potřeby, potraviny, hygienické  potřeby, 
oblečení a další různé věci. Naši hasiči 
pomohli s odvozem sbírky i městu Chva-
letice, které nemá prostředky pro takový 
přesun. Hasiči, představitelé obce a ob-
čané, kterým není situace lhostejná, též 
osobně pomáhají asi patnácti ukrajin-
ským občanům, které se podařilo uby-
tovat na zámku Kačina. Hlavně je třeba 
poradit a pomoci s vyřízením formalit na 
úřadech, s nákupem a obstaráním zá-
kladní věcí. Je třeba říct, že uprchlíci jsou 
za vše velmi vděční. Velký dík patří všem, 
kteří se v této situaci zachovali velko-
ryse, každá i jen minimálni pomoc byla 
moc užitečná. ¾

Michal Rambousek, velitel JSDH Zdechovice

Foto k tématu: archiv Klubu důchodců a Hasiči Zdechovice16 17
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Rytíři, krásky, 
duby a lípy
PAMÁTNÉ A ZAJÍMAVÉ STROMY 
V OKOLÍ ZDECHOVIC

Při procházkách přírodou člověka občas napadne, co dominanty 
našeho okolí už viděly a zažily. Stromy stojí kolem našich cest 
jako tiší stařešinové, kteří spatřili už několik generací našich 
předků. Těžko odhadovat, co by si asi v tomto světle pomyslely 
o nás. Možná právě z takových úvah vznikají zajímavé příběhy, 
které se k nejstarším stromům našeho kraje vážou.

Klamošská lípa 

Při silnici z obce Klamoš směrem na 
Přepychy stojí památná lípa, jejíž stáří 
je odhadováno na asi 300 let. Mohut-
ný strom dosahuje dvou desítek metrů 
výšky a jeho poznávacím znamením je 
obrázek Panny Marie, který zdobí jeho 
kmen. Jak se tam dostal? V nedaleké 
obci Vápno prý stávala tvrz, kterou obý-
val rytíř dobrodružného ducha. Vracel se 

právě z lovu a na této cestě ho zastihla 
bouře. Když už ho počasí dlouho trápilo 
a cesta se proměnila v blátivou strouhu, 
zaklel, a právě v tu chvíli uhodil blesk do 
blízké lípy. Mužův kůň se vzepjal a jezdce 
shodil. Ten padl k zemi a zlámal si vaz. 
Lidé pak svatý obrázek připnuli ke kmeni, 
prý aby ochránil pocestné od podobného 
osudu.

Duby Jan, Kráska a Rychlan 

Tři majestátní duby letní zdobí obo-
ru Luhy nedaleko Chlumce nad Cidlinou. 
Nejstarší z nich stojí na svém místě už 
zhruba půl čtvrtého století. Vyniká mo-
hutným kmenem o obvodu přes šest 
metrů. Údajně měl zažít následující pří-
běh, podle kterého dostali on, i další dva 
nedaleké solitéry, svá jména.

Rytíři Sosnomilovi se v Chlumeckých 
lesích ztratil jeho oblíbený chrt. Jmeno-
val se Rychlan a pán si ho natolik cenil, 
že za jeho návrat slíbil bohyni Moraně 
svého panoše Jana. Ta mu psa skuteč-
ně vrátila, a rytíř tak musel vydat své-

ho poddaného. Do panoše Jana ale byla 
zamilovaná rytířova krásná dcera, která 
se s osudem nehodlala smířit a vyda-
la se jej proto hledat. I chrt Rychlan pak 
brzy uhynul a pán tak zůstal docela sám. 
Aby odčinil své hříchy, nechal prý posta-
vit v Lužském lese kostel. Jeho zvon ale 
namísto zvonění stále vyprávěl o rytířo-
vě hříchu, když zpíval: „Jan, Jan, za chr-
ta dán.“ To Sosnomila zdrtilo natolik, že 
odešel do hlubokého lesa, kde se oddal 
poustevnitví a zpytoval své svědomí. 
Konec příběhu pak má několik verzí, v té 
nejmírnější Kráska vysvobodí Jana a rytíř 

Klamošská lípa; foto: Z. Rondzíková
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tak může v klidu a smířen zemřít ve své 
poustevně. Skutečný osud těchto po-
stav pak znají snad jedině tři staré duby 

v Lužské oboře, která nesou jejich jména: 
Jan, Kráska a Rychlan.

Dub Theodor II.

Při cestě ze Svinčan k Cholticím stá-
val dub, který oddaně stínil pocestným 
při cestě tímto krajem. Měl jim signali-
zovat, že právě stanuli na hranici obou 
panství, na břehu potoka Svinčanka. Ješ-
tě než měl kolem sebe úhledná políčka 
a sady, viděl tu zřejmě krajinu mnohem 
divočejší a zarostlejší, plnou močálů a 
pralesů. Jeho stáří totiž bylo v druhé 
polovině minulého století stanoveno až 

na 750 let. Jméno dostal po oblíbeném 
hraběti Theodoru Thunovi, jemuž ve své 
době patřilo panství Choltice. Tento ve-
likán a stařešina svou službu v krajině 
dokonal v roce 1982, kdy ho srazil blesk. 
Strom z velké části shořel. Místní se ale 
se svou oblíbenou dominantou nechtěli 
nadobro rozloučit a tak na místo o pat-
náct let později vysadili Theodorova po-
tomka, který tuto význačnou roli převzal.

Padlý velikán 
zdechovický

Vůbec nejstarším dosud stojícím 
stromem v Pardubickém kraji by měl 
být tzv. Katastrální dub. Jihozápadně od 
vsi Hrádek na území Lázní Bohdaneč 
roste podle odhadu odborníků nejmíň 
400 let. Starší průzkumy mu přisuzo-
valy ještě o dvě staletí více. Ve Zde-
chovicích sice nemáme žádný úředně 
označený památný strom, ale kupří-

kladu zámecký park zdobí hned několik 
mimořádných jedinců. Jistě si zaslouží 
uctivý záklon kolemjdoucích, vyhlížejích 
mohutnou korunu, a po shlédnutí jejich 
majestátu následně i hlubokou úklonu. 
Je dobré myslet na to, kolik generací lidí 
minulo, než dřevění velikáni takto do-
rostli. „Nejcennější v parku byl bohužel prá-
vě ten buk, který nedávno padl,“ odhaduje 

starosta Radomír Stříška a vzpomíná na 
červenolistý kolos. Zahradní architektka 
Petra Schuchová, odbornice ze zdecho-
vického zahradnictví, pak uvažuje, kdo 
toto prvenství může převzít: „Napadá mě 
jediný strom, a to borovice černá v parku, 
která je nádherná. Pak v jejím okolí sta-
ré duby, nebo javory stříbrné na sídlišti.“ 
Jen minimum stromů v intravilánu obce 

a dokonce i v místních lesích pak podle 
ní dosahuje věku, který by stál za po-
zornost. Především kvůli způsobu hos-
podaření a také strachu lidí ze starých 
stromů. „Stromy starší než sto let najdete 
pouze v komponovaných parcích anglic-
kého typu,“ posteskne si architektka. 
„V našem okolí stojí za zmínku Mošnický 
park a Kačina. Na Kačině jsou úchvacující 
platany, v Mošnici zase duby a jerlíny.“

Pokud víte o dalších zajímavých 
stromech v našem okolí, nebo pouta-
vých příbězích o jejich historii, připo-
meňte je redakci pro případné pokračo-
vání toho textu. ¾

Jakub Anděl

„Nejcennější v parku byl bohužel 
právě ten buk, který nedávno  
padl“, odhaduje starosta  
Radomír Stříška a vzpomíná  
na červenolistý kolos.
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Po Novém roce se rozeběhl život 
školy skoro v normálním režimu. Vrátili 
jsme se k našim tradičním akcím. V Křes-
le pro hosta jsme přivítali nejdříve Ond-
řeje Klymčiwa. Úspěšný motocyklový 
a automobilový závodník vyprávěl ne-
jen o Dakaru. Dozvěděli jsme se mnohé 
ze zákulisí závodu, ale prošli jsme i jeho 
dětstvím a žákovskými léty. Druhá část 
setkání s naším hostem se uskuteč-
ní v jarních dnech v amfiteátru a to i za 
účasti závodních strojů.

Ve druhém sezení jsme se vráti-
li o více než šedesát let zpět v historii 
školy. Přišli za námi poslední obyvatelé 
školního bytu, sourozenci Vlasákovi. Jsou 
potomky pana řídícího Vlasáka a paní 
učitelky Vlasákové, kteří působili v naší 
škole v šedesátých letech minulého sto-
letí. V krásném povídání jsme se dozvě-
děli, kde byl učitelský byt, ve kterém jako 
poslední bydleli, co prožívali v budově 
naší školy.

Ve finálovém turnaji celostátního pře-
boru ve florbalu se ve společnosti osmi 
výborných týmů objevila i naše škola. Již 
samotná finálová účast pro nás byla vel-
kým úspěchem. Zvítězili jsme ve čtyřech 
ze šesti utkání. Byli jsme podporováni 
úžasným kolektivem fanoušků, kteří za 
námi přijeli. I díky nim jsme dosáhli na mi-
mořádný úspěch, zisk bronzových medailí.

Mohli jsme uspořádat zimní ozdrav-
ný pobyt, koncert s přivítáním jara a po-
dílet se na Masopustu.

Připravujeme výjezd dětí a rodičů 
do Francie. V průběhu druhého pololetí 
Vás můžeme pozvat na Galavečer ško-
ly s Monikou Absolonovou, na koncerty 
Michala Horáka, Kaczi, na program Sva-
tojánského muzicírování.

Sportovní přípravky se plně chystají 
na své starty v soutěžích – basketba-
lová na finále celostátní soutěže jNBA, 
faustballová na turnaje v Berlíně a Han-
noveru, florbalová na Vyzývací pohár. ¾

Mgr. Jan Mazal, ředitel školy

Zprávy ze šk    ly
Život školy můžete sledovat na jejím 
webu: www.skolazdechovice.cz

Foto k tématu: archiv Školy Zdechovice22 23
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Co jsme hezkého zažili? 
Školní rok 2020/21 jsme zahájili ve 

školce s třídním vzdělávacím plánem 
Barevný rok s beruškou. Jako vždy byla 
připravená na celý rok velká spousta 
akcí. Bohužel opět letos zasáhla ochran-
ná opatření. Solnou jeskyni jsme museli 

zrušit, hudební a divadelní vystoupení 
jsem uspořáadali alespoň u nás ve škol-
ce. Ačkoliv se to zdá jako nepatrný zá-
sah, pokud pořádáme tyto akce jen pro 
naše děti, přicházíme o spoustu mož-
ností a příležitostí k dalšímu poznávání. 
Například jízda autobusem, to je pro nás 
panečku zážitek. Povídáme si o tom, jak 
se v autobuse máme chovat, učíme se 
fungovat v cizím prostředí a navazujeme 
kontakty s ostatními dětmi i dospělými 
v rámci pravidel, které si předem sta-
novíme. Děti lépe porozumí tomu, kdy 
je správné mluvit s někým cizím a kdy 
naopak.

Nemůžeme opomenout ani krás-
nou podzimní výstavu, kterou jsme si ve 
školce uspořádali. Rodiče s dětmi vyrobili 
tolik úžasných věcí. Výstava je vždy za-
končena předáváním diplomů a malou 

Foto k tématu: archív Školy Zdechovice

Zprávy 
ze školky

Foto Iva Frýdová

Foto k tématu: archiv Mateřská škola Zdechovice24 25
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odměnou pro děti.
Mrzí nás, že se ani tentokrát neusku-

tečnilo vánoční posezení s rodiči. Nacvi-
čené písničky jsme alespoň nahráli na 
video a rodičům poslali. I tak na děti pod 
stromečkem čekala veliká hromada dá-
rečků. Ježíšek nám přinesl třeba dětskou 
míchačku na písek, nové koloběžky, mi-
minka a oblečení pro ně, nové nádobíčko 
do kuchyňky, spoustu krásných knížek, 
naladěné zvonečky k hudebním činnos-
tem a spoustu dalších věcí.

Další velkou událostí u nás ve školce 
je samozřejmě karneval! Tolik krásných 
berušek a broučků, co se sešlo. Ještě jed-
nou chceme poděkovat všem rodičům, 
že dětem připravili tak krásné masky.

Iva Frýdová, učitelka MŠ

A co nás v blízké době čeká?
V dubnu začnou starší děti jezdit do 

bazénu v Kutné Hoře, přijede pan Peřina 
s divadlem O veverkách a lidské hlou-
posti. 10. 5. přivítáme zájemce o před-
školní vzdělávání na zápisu. Formuláře 
a podrobné informace budou k dispozici 

od dubna v MŠ a na webu Obce Zdecho-
vice. 19. 5. si děti užijí projektový den 
s polytechnikou. Přejeme všem krásné 
jaro. ¾

Zdeňka Černá, ředitelka

 Xxxxxxxxx  Xxxxxxxxxx
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Zlatokopové 
se opět sešli 
na Katovci

Ani letos nepřišli příznivci Kovbojské-
ho klubu Spytovice o svoji nejoblíbenější 
zimní akci – Zlatokopecký den. Konal se v 
sobotu 12. února samozřejmě na Katov-
ci. A jako každý rok si setkání u zimního 
táboráčku nenechalo ujít mnoho našich 
kamarádů. Tentokrát jsme jich napočíta-
li více než čtyřicet. Počasí bylo nádher-

né. Krásný slunečný zimní den, akorát 
ten sníh chyběl. Ale to už jsme na této 
akci zažili mnohokrát. Vždyť letošní roč-
ník nesl pořadové číslo 34. Ano, tolikrát 
jsme se již takto v zimě sešli, abychom 
strávili příjemné odpoledne. Ani tento-
krát nechyběly teplé nápoje, uvařené na 
otevřeném ohni, opečené buřty, tradiční 

vědomostní soutěž a hlavně hledání a 
následné nalezení zlatého pokladu na 
Katovci. Jestli někdo znal odpověď na 
nějakou otázku nebo nalezl část pokladu, 
dnes již není až tak podstatné. Důležité 
je, že si všichni účastníci odnesli domů 
kousek dobré nálady, která na této akci 
převládala a kterou všichni v této blbé 
kovidové době potřebujeme.

Milan Potměšil
šerif Kovbojského klubu

Foto: Lea Bahníková28 29
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Více než 80 let oslavili tito spoluobčané:

• Marie Ďatková - 84 let  • Tamara Merunková  - 82 let 

• Václav Chalupník  - 81 let • Josef Merunko  - 83 let 

• Marie Gregorová  - 81 let  

Všem oslavencům přejeme ještě hodně let  
prožitých ve zdraví a spokojenosti.

Za Zdechovice Lída Hloušková a Jarmila Chalupníková, 
za Spytovice Vlasta Formanová a Eva Obrgriesová

Milan Kubín 
V lednu oslavil 70 let pan Milan Kubín. Celý život žije ve Spytovicích. Rád pracuje na 
zahradě a chová domácí zvířectvo. Naposledy pracoval ve firmě Pavliš a Hartmann 
ve Chvaleticích. 

Jiří Divecký
70 let oslavil pan Jiří Divecký. Pochází ze Svítkova. Vyučil se v oboru lesnictví. 
V dětství trávil mnoho času u své tety ve Zdechovicích. Před 18ti lety se sem 
přestěhoval natrvalo. S manželkou vychovali dvě děti.

Oldřich Louda 
V kruhu své rodiny oslavil 70 let pan 
Oldřich Louda. Pracoval v JZD Lhota. 
Do Zdechovic se přistěhoval v roce 
1987. Těší se ze svých dvou dětí, které 
ho pravidelně navštěvují. 

Jarmila Hylská 
Významné jubileum 80 let prožívá  
paní Jarmila Hylská.
Se svým přítelem rádi pracují na 
zahradě, starají se o dům a spokojeně 
si užívají důchodu. Jsou si jeden pro 
druhého oporou. 

Významná jubilea našich spoluobčanů
g r a t u l u j e m e g r a t u l u j e m e
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Studánka Litocha

Bájná studánka se zaručeně léčivou 
vodou na všechno se mi dlouho skrývala 
za závojem pracovních povinností, kte-
ré mi ke „zbytečným“ výletům nedáva-
ly příliš času a ani chuti. A teď to přijde, 
pozor, až jednou v únoru roku 2022 se 
to přihodilo. Studánku lze najít na pome-
zí mezi Litošicemi a Krasnicí na pokraji 
vzrostlého lesa.

Potěšilo mě, že lidé na „svou“ stu-
dánku nezapomněli, opatřili ji stříškou, 

ohradili ji kameny i vyčistili odtok. Kromě 
toho si tady můžete přečíst jak informa-
ce bájné, tak i současné, půjčit si hrne-
ček k napití. A pozor, nástěnka má i zadní 
stranu, kde se mimo jiné dozvíte, že ke 
studánce se konají hromadné výlety tře-
ba na Silvestra. I to úvodní dvouverší má 
svůj původ na bohatě zásobené tabuli. 
Polohu Vám pomohou najít i mapy.cz 
nebo chytrý telefon.

Váš Robert Chutic

Sousede, vyprávěj!



v z p o m í n k a

Závěr básně Každý kluše k Litoše:
„Pro pány, dámy, jinochy, jedině voda z Litochy!“

Foto: S. Borovičková

s p o l k y  a  o r g a n i z a c e

Členky Klubu zdraví všechny čtenáře 
a přejí všem zdraví, klid a pohodu. 

Začátek roku byl smutný, pozname-
naný odchodem Zdenky Krupičkové. Ale 
život musí jít dál, tak i my jsme pokračo-
valy v našich setkáních. Pomohly jsme 
OÚ v třídění věcí na pomoc Ukrajině.

Na masopust jsme si připravily mas-
ky trpaslíků se Sněhurkou a napekly 
jsme nějaké ty dobroty, které vám snad 
chutnaly. Navštívily jsme program s pís-
němi Karla Gotta v Přelouči, kde vystou-
pily i děti naší ZŠ. 

V nejbližší době chystáme naši oblíbe-
nou návštěvu solné jeskyně v Třemošnici.  

Také chceme uspořádat delší zájezd, 
na který zveme všechny dříve narozené 
občany ze Zdechovic i Spytovic. Cíl zájez-
du včas upřesníme. ¾

Za Klub důchodců Sonja Borovičková

Klub důchodců  KD
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První velká společenská akce po covidové pandemii… Zdechovický masopust 2022

Foto na dvoustránce: L. Andělová a T. Rondzík
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